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تخمین ها از نیاز داخلی واقعی نیست
پیدا و پنهان کمبود دارو در کشور

رئیس انجمن داروسازان ایران، در واکنش به 
کمبودهای دارویی در کشور، به علل و دلایل بروز 

این کمبودها اشاره کرد.
شهرام کلانتری خاندانی، در گفتگو با خبرنگار 
مهر، با عنوان این مطلب که در زنجیره تأمین دارو 
امنیت کامل داریم، گفت: از لحظه ای که دارو 
وارد کشور می شود یا مواد اولیه دارو می آید و در 
کشور به دارو تبدیل می شود تا لحظه ای که دارو 
تحویل بیمار می شود، نظارت های عالی، مستمر و 
دائمی وجود دارد. ولی بخشی از داروها، واردات 
از  یا  می کنند  برخورد  کمبودهایی  به  و  ندارند 
مسیرهای غیرمجاز به صورت قاچاق و تقلبی وارد 

کشور می شوند.
وی در پاسخ به این سوال که چرا مجوز ورود 
نمی دهند، افزود: عدم اعطای مجوز ورود به دلیل 
حمایت از تولید داخلی است، تولید داخل آن کالا 
در کشور با کیفیت وجود دارد وزارت بهداشت 

اعلام می کند که برای این ارز استفاده نشود.
کلانتری در پاسخ به این سوال که چرا نباید 
در  نظرها  اختلاف  از  یکی  گفت:  شود،  وارد 
این  کشور  دارویی  صنایع  گیرندگان  تصمیم 
موضوعات است، یک نگاه این است که اجازه 
بدهیم اگر کالایی نیاز است، با ارز آزاد از مجاری 
مجاز وارد کشور شود تا به جای مجرای مجاز، 
مجرای قاچاق باز نشود و کالای تقلبی وارد کشور 

نشود.
و  دارو  و  غذا  سازمان  مدیران  افزود:  وی 
سازمان های تنظیم گری، باید تخمین دقیقی از 
میزان نیاز و مصرف کشور از هر نوع دارو برای 
بازه های زمانی خاص داشته باشند. عدم وجود 
انتقاد  مورد  مصرف  نیاز  از  واقعی  تخمین های 

است.
ساکن  به  ابتدا  کمبودها  این  گفت:  کلانتری 
نباید اتفاق بیافتد اما خوب است مردم بدانند 
تحریم های بین المللی روی دارو هم تأثیر گذاشته 
نیست، حرف  تحریم  دارو  بگویند  اینکه  است، 
شکل  به  نقدینگی  جریان  چون  است.  دروغی 
ارز با مشکلات بانکی مواجه است، بسیاری از 
مسیرها یا با کندی یا موانع جدی مواجه می شوند.

وی ادامه داد: در برخی از اقلام دارویی هم به 
مرور که ساخت داخل انجام می شود، سیاست 
گذاری در سازمان غذا و دارو به این سمت می رود 
که واردات آن دارو را کم کند و مصرف به سمت 

تولید داخل شیفت پیدا کند.

واکنش یک عضو شورا به انتخاب 
شهردار توسط مردم

موضوع  به  تهران  شهر  شورای  رئیس  نایب 
انتخاب شهردار توسط مردم واکنش نشان داد.

نایب  سروری  مهدی  خبرآنلاین،  گزارش  به 
درباره صحبت های  تهران  شهر  شورای  رییس 
اخیر وزارت کشور درباره انتخاب شهرداران به 
از روند  انتقاد  و  صورت مستقیم توسط مردم 
کنونی گفت: این انتقاد انتقاد مناسبی است اما 
راه حل نامناسبی است. ما در جامعه شورایی 
بی ثباتی  که  کنیم  فکر  موضوع  این  برای  باید 
در شهری بزرگترین ضربه را نسبت به خدمت 

رسانی به مردم وارد می کند. 
انتخاب  که  معتقدم  من  اما  داد:  ادامه  وی 
یعنی  می کند،  بدتر  را  مستقیم شهردار وضع 
بالاخره ما از آن طرف هم ببینیم اگر شهرداری 
کسی  حالا  گرفته  را  مردم  رای  بود  ناکارآمد 
می خواهد او را عزل کند و ناکارآمدی را جبران 
به  باید  دوباره  دیگر  مجموعه  یک  مثلاً  کند. 
آرای عمومی مراجعه کند یا نکند. اگر این اتفاق 
نیفتد که دوباره نقض غرض می شود. یعنی من 
باعث  موضوع  این  دیگر  از طرف  که  معتقدم 
می شود که تقریبا شوراهای کشور که مهم ترین 
نهاد مردم سالاری کشور هستند از انتفاع ساقط 

بشوند.

ورود سامانه بارشی به کشور طی 
پنجشنبه

رییس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوای سازمان هواشناسی از افزایش 
تدریجی دما در غالب مناطق کشور طی سه روز 
آینده خبر داد و گفت: طی این مدت در شهرهای 
صنعتی و پرجمعیت افزایش غلظت آلاینده های 

جوی و کاهش کیفیت هوا دور از انتظار نیست.
اظهار  ایسنا  با  گفت وگو  در  ضیائیان  صادق 
کرد: براساس تحلیل آخرین نقشه های پیش یابی 
غالب  در  آسمان  آینده  روز  سه  هواشناسی طی 
در شهرهای  که  بود  مناطق کشور صاف خواهد 
غلظت  افزایش  سبب  پرجمعیت  و  صنعتی 
آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوا خواهد شد.

وی ادامه داد: بعدازظهر پنجشنبه )۱۰ آبان ماه( با 
ورود سامانه بارشی به کشور، اواخر وقت پنجشنبه 
و طی روز جمعه )۱۱ آبان ماه( در جنوب غرب و 
غرب کشور بارش باران، در برخی مناطق رعد و برق 

و وزش باد شدید رخ خواهد داد.
به گفته رییس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوای سازمان هواشناسی، 
یاد شده در  بر مناطق  آبان ماه( علاوه  شنبه )۱۲ 
مناطق  برخی  و  مرکزی  و  غربی  البرز  دامنه های 

آذربایجان غربی بارش پراکنده رخ خواهد داد.
ضیائیان با بیان اینکه طی سه روز آینده افزایش 
تدریجی دما در غالب مناطق کشور انتظار می رود، 
و  مواج  فارس  خلیج  آینده  روز  سه  طی  افزود: 

متلاطم خواهد بود.
وی در ادامه در خصوص وضعیت هوای تهران 
طی دو روز آینده گفت: آسمان تهران امروز )۹ 
با  همراه  ابری  قسمتی  تا  ابری  کمی  آبان ماه( 
غبار صبحگاهی با بیشینه ۱۹ و کمینه ۱۰ درجه 
سانتیگراد و در روز پنجشنبه )۱۰ آبان ماه( قسمتی 
ابری تا نیمه ابری همراه با غبار صبحگاهی با کمینه 
۱۰ و بیشینه ۲۰ درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

رییس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوای سازمان هواشناسی در پایان 
اظهار کرد: طی امروز و فردا شهرکرد با دمای ۲- 
درجه سانتیگراد سردترین و بندرعباس با بیشینه 
دمای ۳۳ درجه سانتیگراد گرم ترین مرکز استان ها 

پیش بینی می شوند.

خبر خوش وزیر بهداشت درباره 
اضافه کاری پرستاران

وزیر بهداشت با بیان اینکه در مورد اصلاح فرمول 
و میزان اضافه کاری پرستاران جلسات فراوانی را با 
سازمان های اداری و استخدامی و برنامه و بودجه 
مثبتی  نتایج  رابطه  این  در  گفت:  کردیم،  برگزار 
حاصل شده و مبلغ اضافه کاری یک تا دو روز آینده 

ابلاغ خواهد شد.
به گزارش ایسنا، دکتر محمدرضا ظفرقندی با 
اعلام این خبر، اظهار داشت: با پیگیری های زیادی 
توانستیم میزان اضافه کاری پرستاران را طی فرمولی 
اصلاح کنیم و مقدار قابل توجهی افزایش پیدا کرده 

است.
وی در مورد آخرین وضعیت پرداخت مطالبات 
پرستاران گفت: از زمانی که وارد دولت شدیم پیگیر 
مطالبات پرستاران بودیم و حداقل ۳ بار در جلسه 
هیات دولت این بحث را با رئیس جمهور مطرح 
انجام  برای  به مبادی ذیربط  نیز  ایشان  کردیم و 

سریع تر مطالبات تاکید کرد.
وزیر بهداشت با بیان اینکه مبالغ قبل توجهی 
در دو مرحله )مرحله اول 7 همت و مرحله دوم 
۲.5 همت( برای پرداخت مطالبات معوقه پرستاران 
پرداخت های  از  بسیاری  افزود:  شد،  پرداخت 
پرستاران 8 تا ۹ ماه عقب مانده و به تاخیر افتاده 
بود، اما توانستیم معوقات را پرداخت کنیم و به 
طور متوسط آن را به اوایل سال ۱4۰۳ رساندیم؛ 
اصلاح شده  مطالبات  این  مهرماه ۱4۰۲  از  یعنی 
و زمان پرداختی به دانشگاه های علوم پزشکی به 

خرداد هم رسیده است.
بنابر اعلام خبرگزاری خانه ملت، ظفرقندی با 
یادآوری اینکه در مورد اصلاح فرمول و میزان اضافه 
کاری پرستاران جلسات فراوانی را با سازمان های 
اداری و استخدامی و برنامه و بودجه برگزار کردیم، 
گفت: در این رابطه نتایج مثبتی حاصل شده و 
مبلغ اضافه کاری یک تا دو روز آینده ابلاغ خواهد 
شد؛ با پیگیری های فراوان توانستیم میزان اضافه 
به  و  کنیم  فرمولی اصلاح  را طی  پرستاران  کاری 

میزان قابل توجهی افزایش دهیم. 

در  رویان  پژوهشگاه  رئیس  شاهرودی  اظهارات 
وی  شد،  برانگیز  واکنش  تلویزیونی  برنامه  یک 
از طریق  افراد  گذاری  کد  بود  گفته  اظهاراتی  طی 
واکسن های کرونا می تواند درست باشد، چون امروز 
می بینیم حوزه بیولوژیک می تواند خیلی از اتفاقات 

که زمانی غیرممکن بود را ممکن کند.
مطرح  حالی  در  اظهارات  این  مهر،  گزارش  به 
می شود که در زمان شیوع بیماری کرونا نیز علی 
رغم تلاش وزارت بهداشت عده ای از گروه های ضد 
واکسن با اظهارات مشابه تلاش می کردند مردم را 
از تزریق واکسن منصرف کنند. که در همان زمان 
هم نسترن کشاورز محمدی دانشیار ارتقای سلامت 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در خصوص 
توسط  واکسن ها  در  میکروچیپ  قراردادن  ادعای 
دولت ها، گفته بود که این یک ادعای اثبات نشده 
واکسن  ایران  جمله  از  متعددی  کشورهای  است. 
تولید می کنند و هر کشوری انتخاب می کند از چه 
واکسنی استفاده کند. تاکنون هیچ گزارشی مبنی بر 

صحت این مسئله منتشر نشده است.
mRNA ترکیب واکسن های

ناجی  علیرضا  با سید  اظهارات  این  بررسی  برای 
رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی و آزمایشگاه 
دانشوری  مسیح  بیمارستان  شناسی  ویروس 
اظهارات  این  به  پاسخ  در  ناجی  کردیم.  گفت وگو 
توضیح می دهد: این اظهارات در زمان شیوع بیماری 
می شد  مطرح  واکسن  گروه های ضد  توسط  کرونا 
و اغلب این اظهارات نیز در خصوص واکسن های 

mRNA است.
وی با بیان اینکه هیچ گونه چیپستی در ترکیب این 
واکسن ها وجود ندارد می گوید: ده ترکیب در اینگونه 
 RNA واکسن ها وجود دارد که مهم ترین آنها مسنجر
هست، یعنی تیکه ای از ژنوم که RNA پیام رسان 
است و ساختار آن باعث می شود وقتی به سلول 
تزریق می شود به سیستم سلولی بدن یاد بدهد که 
پروتئینی را مربوط به کووید است را بسازد و پروتئین 
در سلول ساخته می شود و به سیستم ایمنی عرضه 

شده و باعث ایمنی بدن می شود.
ناجی ادامه می دهد: ساختار مسنجر RNA این 
واکسن پس از مدتی در داخل سیتوپلاسم از بین 
می رود و اصطلاحاً خرد می شود و آثاری از آن باقی 
نمی ماند و تنها اثر باقی مانده خاطره ای است که 
در سیستم ایمنی به وجود می آورد، در این واکسن 
چهار ترکیب چربی در این واکسن داریم، چربی های 
 RNA مختلف واکسن به صورت کروی هستند که
های پیام رسان داخل این کره ها قرار می گیرد و از 

ساختار RNA پیام رسان حفاظت می کند به دلیل 
این ساختار mRNA شکننده است.

و  شناسی  ویروس  تحقیقات  مرکز  رئیس 
مسیح  بیمارستان  شناسی  ویروس  آزمایشگاه 
چربی ها  کار  می کند:  خاطرنشان  دانشوری 
حفاظت از mRNA هست، یک جزو دیگر واکسن 
قند یا ساکارز است که به واکسن اضافه می شود، 
همانطور که می دانیم این واکسن ها باید در دمای 
واکسن  مواد  اینکه  برای  و  شوند  نگهداری  پایین 
ناهمگن نشوند از قند نیز استفاده می شود تا در 
هنگام منجمد کردن ساختار آن حفظ شود. چهار 
این  که  دارد  وجود  واکسن  در  نیز  مختلف  نمک 
نمک ها باعث می شود پایداری واکسن ها در محیط 

بدن به خوبی باشد و پایدار باشد.

تکرار ادعاهای غیرعلمی
واکسن  در  اجزاء  این  می دهد:  توضیح  ناجی 
این  در  دیگری  جزو  هیچ  و  دارد  وجود   mRNA
ساختار وجود ندارد، در گذشته افراد ضد واکسن 
داده  پاسخ ها  و  را مطرح می کردند  اظهارات  برخی 
شد اما متأسفانه امروز نیز شاهد تکرار این اظهارات 

غیرعلمی هستیم.
تلاش  درحال  کشور  محققان  اینکه  بیان  با  وی 
برای تولید واکسن های mRNA در کشور هستند 
می گوید: زیر سوال بردن این واکسن ها کار درستی 

نیست.
رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی و آزمایشگاه 
ویروس شناسی بیمارستان مسیح دانشوری با بیان 
اینکه روی این واکسن ها در کشور ما هم مطالعات 

این  می کند:  اظهار  است  گرفته  صورت  زیادی 
اظهارات غیرعلمی برای کنترل تحرک مردم و کنترل 

رفتار اسنان غیر علمی است.
ناجی با بیان اینکه برخی نیز مدعی هستند که این 
واکسن ترکیب ژنوم انسان را تغییر می دهد توضیح 
می دهد: این اظهار نظر نیز غیرعلمی است و رد شده 
است. واکسن mRNA در سیتوپلاسم سلول پروتئین 
تولید می کند و هیچ راهی برای ورود به هسته سلول 
ندارد و هیچ مطالعه ای تا کنون این موضوع را اثبات 
نکرده است. ممکن است در طی تولید فرایند این 
واکسن ها مقدار بسیار کمی سکانس های DNA در 
این واکسن وجود داشته باشد که این واکسن نیز 
ضرری ندارد به دلیل اینکه در واکسن های غیرفعال 

نیز این اجزاء وجود دارد.

دو مفهوم، »سواد رسانه« و »اطلاعات و هوش مصنوعی« در ظاهر 
ممکن است دو عبارت متفاوت به نظر برسند، اما فی الواقع به شدت به 

هم وابسته و مرتبط هستند.
به گزارش ایسنا، مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت 
نوپدید  با ویروس ها و میکروب های  امروز فقط  اینکه دنیای  بیان  با 
تهدیدی  هم  شایعات  یعنی  رسانه ای  ویروس های  و  نیست  روبرو 
نوپدید برای سلامت جامعه هستند، به هوش مصنوعی به عنوان یکی 
از تکنولوژی های پرطرفدار و پرکاربرد نوظهور اشاره کرد و گفت: برای 
استفاده موثر و مسئولانه از هوش مصنوعی بعنوان دستیار و موهبت 
تکنولوژی قرن معاصر، مجهز بودن به سواد رسانه ای یک ضرورت 
است.دکتر فرشید رضایی  با بیان اینکه اهمیت سواد رسانه ای در دنیای 
امروز بیش از گذشته نمایان شده، اظهار کرد: در دنیای پرشتاب امروز 
که مرزهای نوین دیجیتال را مشاهده می کنیم و هوش مصنوعی به 
سرعت در حال دگرگونی و رشد است و خواه و ناخواه به تغییر سبک 
زندگی روزمره انسان ها منجر می شود، اهمیت سواد رسانه ای بیش از 
پیش نمایان شده است. دو مفهوم، »سواد رسانه« و »اطلاعات و هوش 
مصنوعی« در ظاهر ممکن است دو عبارت متفاوت به نظر برسند، اما 

فی الواقع به شدت به هم وابسته و مرتبط هستند.
ویروس های رسانه ای؛ تهدیدی نوپدید برای سلامت

او ادامه داد: آنچه در دوران کرونا گذشت و تجربیاتی که در بازار داغ 
شایعات و شبکه های مجازی به دست آمد، نشان داد که دنیای امروز 
فقط با ویروس ها و میکروب های نوپدید روبرو نیست و ویروس های 
رسانه ای یعنی شایعات هم تهدیدی نوپدید برای سلامت جامعه هستند 
و واکسیناسیون مخصوص به خود و بهداشت رسانه ای مخصوص به 
خود را می طلبند. به واکسیناسیون مربوط به رسانه های سلامت، »سواد 
رسانه ای« می گوییم و علت ورود وزارت بهداشت برای توانمندسازی 
است.  میدان  همین  به  ورود  دقیقا  نیز  رسانه ای  سواد  در  جامعه 
خوشبختانه، اقدامات دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور در زمینه 
سواد رسانه ای، نتایج خوبی داشته است. کوریکولوم آموزش جامعه در 
مود سواد رسانه را نیز آماده کرده ایم و انتظار می رود آبشار آموزشی 
همچنان توسعه یابد و جمعیت میلیونی سفیران سلامت دانش آموزی 
در مدارس و داوطلبان سلامت در جامعه به این سواد مهم مجهز شوند.

حجم انبوهی از اطلاعات درست و نادرست
مدیر دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت با بیان اینکه 
هوش مصنوعی به عنوان یکی از تکنولوژی های پرطرفدار نوظهور و البته 
پرکاربرد، به سرعت منجر به تغییراتی در حجم و شیوه تولید و مصرف 

محتواهای رسانه ای به ویژه در فضای مجازی شده، خاطرنشان کرد: این 
فناوری قدرتمند، قادر است حجم عظیمی از محتوا را با سرعت بیش از 
پیش در انواع قالب های متنی، تصویر، ویدیو و حتی صدا و موسیقی 
تولید کند. هوش مصنوعی نه تنها در حوزه هنری بلکه در تولید مقالات 
خبری و گزارش های علمی نیز کاربردهای ویژه و شگفت انگیز خود 
را نشان داده است. با همه این احوال، در کنار لیست بلند مزایای 
بهره گیری از این تکنولوژی، گسترش استفاده از هوش مصنوعی در 
تولید محتوا بویژه توسط افراد غیرمتخصص، چالش های جدیدی را نیز 
به همراه داشته است. رضایی ادامه داد: یکی از مهم ترین این چالش ها، 
شباهت محتوای تولیدی به محتوای علمی اصیل و دشواری تشخیص 
تولید  از محتوای علمی  توسط هوش مصنوعی  تولید شده  محتوای 
شده توسط انسان، برای مخاطب عام است. این موضوع به ویژه در 
حوزه هایی مانند اخبار کلیدی، تبلیغات و اطلاعات علمی اهمیت ویژه ای 
دارد؛ چراکه تاثیر مستقیم بر سواد سلامت مردم دارد و قادر است موج 
جدیدی از »اینفودمی ها« را آغاز کند. دلایل زیادی وجود دارد که چرا 
تشخیص محتوای تولید شده توسط هوش مصنوعی مهم است. تولید 
اطلاعات نه چندان درست و گاهی نادرست از یکسو و آسیب به اعتماد 
عمومی و نقض حقوق معنوی تولیدکنندگان اصیل آثار از سویی دیگر 

می توانند از جمله چالش های مهم در کاربرد هوش مصنوعی باشند.
خطر کاهش اعتماد عمومی به اطلاعات بهداشتی

او با بیان اینکه هوش مصنوعی می تواند سرعت بالایی در  تولید اخبار و 
متن داشته  باشد، اما ممکن است منجر به تولید اخبار جعلی و اطلاعات 
نادرست شود، افزود: عدم اطلاع از صحت و سقم اطلاعات می تواند به 
تغییر و شکل گیری افکار عمومی و اثرگذاری بر تصمیم گیری های مهم 
جامعه منجر شود. تولید انبوه محتوا توسط کاربران هوش مصنوعی 
بدون توجه به مسائل مربوط به حق تکثیر و مالکیت معنوی می تواند 
چالش های حقوقی پیچیده ای ایجاد کند. توسعه شبکه های مجازی و 
در دسترس قرار گرفتن دریایی از رسانه ها به ویژه محتواهای خلاقانه و 
خوش رنگ و لعاب تولیدشده توسط هوش مصنوعی، به دلیل خطاهای 
علمی ظریف خود می تواند در طول زمان به کاهش اعتماد عمومی به 
اطلاعات بهداشتی موجود در فضای مجازی منجر شود، هرچند تنها 
تولیدکنندگان مطالب شبه علم در فضای مجازی کاربران هوش مصنوعی 
نیستند و گروهی از سودجویان نیز به ناامن شدن و غیرقابل اطمینان 
شدن مطالب فضای مجازی دامن زده اند. مدیر دفتر آموزش و ارتقای 
سلامت وزارت بهداشت افزود: برای مقابله با لیست بلند چالش های 
ناشی از مطالب شبه علم یا نیمه درست تولیدی توسط دستیاران هوش 

نیز برای تشخیص محتوای تولید شده  ابزارهای مختلفی   ، مصنوعی 
اصیل علمی و محتوای غیراصیل تولیدی هوش مصنوعی توسعه یافته 
و قابل استفاده توسط دانشجویان و عموم است. این ابزارها با تحلیل 
ویژگی های زبانی، ساختاری و محتوایی متن، سعی در تشخیص الگوهای 
مشخصی دارند که نشان  می دهد آیا تولید محتوا توسط هوش مصنوعی 
بوده است یا خیر. از توانمندی های این دسته از ابزارها توانایی بررسی 
ساختار جمله ها، دایره واژگان استفاده شده در محتوا و تحلیل الگوهای 
رسانه های  در  مصنوعی  دخالت هوش  از  که سرنخ هایی  است  زبانی 
تولیدی را به دست می دهد. برخی از ابزارهای مورد نظر با تحلیل الگوهای 
آماری متون، مانند الگوی توزیع کلمات و عبارات، به شناسایی محتوای 
تولید شده توسط هوش مصنوعی می پردازند که بویژه برای دانشجویان 
موضوع مهمی است. ابزارهایی نیز وجود دارند که با بررسی ویژگی های 
بصری تصاویر، مانند جهت سایه ها یا وجود نویز و مصنوعی بودن برخی 
جزئیات، به تشخیص تصاویر تولید شده هوش مصنوعی کمک می کنند. 
همین  باب  در  رسانه  سواد  جهانی  هفته  شعار  امسال،  گفت:  وی 
چالش ها و فرصت ها طراحی شده است و به موضوع روز یعنی هوش 
مصنوعی می پردازد و بر روی این مهم دست می گذارد و تاکید می کند که 
با وجود پیشرفت ابزارهای تشخیص محتوای تولیدی هوش مصنوعی، 
داشتن »سواد رسانه ای و اطلاعاتی« همچنان یکی از مهم ترین راهکارها 
برای تشخیص محتوای تولید شده توسط هوش مصنوعی است. افرادی 
که سواد رسانه ای بالایی دارند، قادرند با استفاده از تفکر انتقادی، منابع 
اطلاعات را ارزیابی کرده و راحت تر از سایرین اطلاعات نادرست یا نیمه 

درست را از میان انبوهی از مطالب در فضای مجازی تشخیص دهند.
ضرورت سواد رسانه ای برای استفاده مسوولانه از هوش مصنوعی

رضایی تصریح کرد: سواد رسانه ای به افراد کمک می کند تا با تفکر 
انتقادی و از دریچه شک صحیح با اطلاعات برخورد کرده و از پذیرش 
بی چون و چرای هر چیزی خودداری نمایند و بدور از هیجان زدگی 
مطالب جذاب و داغ را تحلیل کنند؛ پیش از اینکه، آن را برای دوستان 
و اعضای گروه خود فوروارد کنند. به عبارتی افراد با سواد رسانه ای 
بالاتر قادر هستند ضمن تحلیل اطلاعات پیش روی خود، به ارتباط 
بین آن ها بیاندیشند و آنرا درک کنند. از سویی دیگر برای استفاده موثر 
و مسئولانه از هوش مصنوعی بعنوان دستیار و موهبت تکنولوژی قرن 
معاصر، مجهز بودن به سواد رسانه ای یک ضرورت است. پرداختن 
به سواد رسانه ای نه تنها برای وزارت بهداشت بلکه برای وزارتخانه های 
»آموزش و پرورش« و »علوم، تحقیقات و فناوری« نیز موضوع حیاتی 

است.

رئیس پژوهشگاه رویان مدعی ردیابی ژنتیکی افراد توسط واکسن کرونا شد

واکسنهایمجهزبه»جیپیاس«!
گروه جامعه - درحالی که رئیس پژوهشگاه رویان مدعی ردیابی ژنتیکی افراد توسط واکسن کرونا شد رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناسی این اظهارات را 

غیرعلمی می داند.

آسیبهایخلاءسوادرسانهایبرای»سلامت«

ویروس شناسی 
بیمارستان 

مسیح 
دانشوری: این 

اظهارات در 
زمان شیوع 

بیماری کرونا 
توسط گروه های 

ضد واکسن 
مطرح می شد 

و اغلب این 
اظهارات نیز 
در خصوص 
واکسن های 

mRNA است

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع دانشگاه تهران درباره ساخت بی مجوز 
برج های سه قلو در این دانشگاه و انتقادها در این زمینه واکنش نشان داد.
»علی مقاری« معاون برنامه ریزی و توسعه منابع دانشگاه تهران در پاسخ 
این دانشگاه به  پیرامون ساخت بی مجوز برج های سه قلو در  به پرسشی 
برای  پیمانکار  و شرکت  دانشگاه  بین  موافقت نامه ای  گفت:  ایلنا  خبرنگار 
ساخت سه بلوک بیست و پنج طبقه در چند ماه گذشته منعقد شده، اما 
هنوز قراردادی برای اجرای آن بسته نشده و مذاکرات در حال انجام است. 
یکی از اشکالات مطرح شده، نظر موسسه ژئوفیزیک درباره همان مجاورت 
با ایستگاه هواشناسی است. در حال حاضر، ما مشغول مطالعه هستیم که 
ببینیم آیا این پروژه قابل اجراست یا خیر، اما هنوز اجرای این پروژه قطعی 

نشده است.
در حال حاضر پروژه را متوقف کرده ایم

معاون  صارمی،  حمیدرضا  یادداشت  به  واکنش  در  همچنین  مقاری 
شهرسازی و معماری شهرداری تهران مبنی برعدم صدور مجوز برای ساخت 
که  ساختمان هایی  اصولاً  که  بگویم  باید  گفت:  تهران  دانشگاه  برج های 
دانشگاه ها، نه تنها دانشگاه تهران، بلکه سایر دانشگاه ها در زمین های خود 
به معنای اخذ مجوز  از سال های دور مجوز به صورت رسمی  ساخته اند، 
از شهرداری نداشته اند. هماهنگی هایی انجام می شده، اما اینکه مجوز به 
به  تازگی  به  آنجا که  از  نبوده است.  اخذ شود، مرسوم  آن  معنای خاص 
مدیریت و برنامه ریزی دانشگاه آمده ام و همچنان در حال بررسی وضعیت 

هستیم، هنوز اطلاعی ندارم که آیا برج ها با شهرداری هماهنگ شده اند یا 
خیر،  اگر قرار باشد برج ها ساخته شوند و آسیبی به ایستگاه های هواشناسی 
نرسانند، طبعا لازم است که با شهرداری هماهنگی صورت گیرد، اما چون 
حساسیت هایی وجود دارد، به ویژه در منطقه ای که ایستگاه هواشناسی واقع 

شده است باید با مراکز مربوطه هماهنگی های لازم انجام شود.
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع دانشگاه تهران خاطرنشان کرد: در حال 
اگر  بررسی شود.  حاشیه ای  مسائل  تا  کرده ایم  متوقف  را  پروژه  ما  حاضر 
هماهنگی ها صورت نگرفته باشد، حتماً این کار انجام خواهد شد. در حال 
حاضر، هنوز برج ها ساخته نشده و فقط گودبرداری انجام شده است. ما در 
حال مذاکره با پیمانکار هستیم و مسائل متعددی داریم که روشن نیست آیا 

به جمع بندی خواهیم رسید یا خیر.
وی افزود: به نظر می رسد که هزینه و تلاشی برای این پروژه صرف شده 
و اکنون ممکن است تغییر کاربری دهد. ما هنوز در حال بررسی هستیم 
برای  باید هزینه هایی که  به هر حال،  به جمع بندی قطعی نرسیده ایم.  و 
گودبرداری و سایر موارد صرف شده، با پیمانکار بررسی شود و امیدواریم که 

طی چند هفته آینده به تصمیم نهایی برسیم.
 کافه های اطراف دانشگاه؛ موضوع مطالعه ی سه معاونت دانشگاه تهران

معاون برنامه ریزی و توسعه ی منابع دانشگاه تهران همچنین در پاسخ به 
این سوال که در گذشته، موضوعی مطرح شده که دانشگاه تهران با تعطیلی 
کافه های محیط اطراف دانشگاه، زیست شهری و دانشجویی را تحت تاثیر 

قرار داده است. آیا این روند در دوره ی جدید تغییر خواهد کرد یا خیر گفت: 
در پاسخ به این سوال، باید بگویم که ما این مسئله را به عنوان یک اصل در 
نظر داریم. هر اقدامی که دانشگاه انجام می دهد، باید بر اساس مطالعات 
دقیق و کارشناسی باشد. اگر دانشگاه قبل از تصمیم گیری، مطالعات لازم 
را انجام ندهد، نمی توان از دیگران انتظار داشت که کار کارشناسی کنند. 
را در دستور کار قرار داده ایم و در حوزه های  این مهم  ما در حال حاضر 
معاونت دانشجویی، فرهنگی و توسعه دانشگاه، در حال مطالعه و بررسی 
هستیم. اگر این نهادها کارهای مطالعاتی و کارشناسی انجام دهند، مطمئناً 
به نتایجی خواهیم رسید که مورد رضایت دانشجویان و کشور باشد. اما در 
حال حاضر، پاسخی برای این سوال ندارم چون هنوز مطالعه دقیقی صورت 

نگرفته است.
مقاری افزود: این موضوع به من وابسته نیست که بخواهم به آن پاسخ 
دهم. زیرا همان طور که اشاره کردم، مجموعه ای از سه حوزه در دانشگاه 
مسئول طرح توسعه و مدیریت حوزه های اطراف دانشگاه هستند. همچنین، 
در هیئت رئیسه دانشگاه و شورایی که به ریاست دانشگاه تشکیل شده، 
این مسائل بررسی و تصمیم گیری می شود. بنابراین، اینکه آیا تغییرات ایجاد 
شده به وضعیت قبلی خود بازمی گردد یا اصلاح می شود، در حال حاضر 
نمی توانم به طور قطعی پاسخ دهم. امیدواریم که در ماه های آینده، مدیریت 
جدید دانشگاه با مطالعه ی جدی و بررسی دقیق مسائل مطرح شده دانشگاه 

بتواند پاسخ های روشنی ارائه دهد.

توضیح دانشگاه تهران درباره ساخت برج های سه قلو
پروژهرامتوقفکردهایم


